

**Van:** jrotty@etui.org  
**Aan:** tutb@mailing.pyramiq.be  
**Datum:** 07/28/2011 03:56 PM  
**Onderwerp:** HESAmail

No. 81 - July 2011

## **Health and Safety Department moves into working conditions**

The European Trade Union Institute's (ETUI) Health and Safety at Work Department is to bring its research and expertise to bear on the huge area of working conditions. It's a natural development for what started out as the Trade Union Technical Bureau (TUTB), turned into the ETUI Health and Safety Department in 2005, and has now become the Working Conditions, Health and Safety Department.  
[Read more](#)

## **REACH: France and European Commission at legal loggerheads**

The method for calculating concentrations of substances of very high concern in articles recently published in France's official gazette puts the country at odds with the European Commission. The French method of calculation claims to provide better protection for consumers. [Read more](#)

## **Italian court seeks 20-year terms in asbestos mega-trial**

A court in Turin on 4 July requested jail terms of 20 years against a Swiss billionaire and a Belgian baron in the biggest ever trial over asbestos-related deaths. Stephan Schmidheiny, the former Swiss owner of the Eternit construction firm, and Jean-Louis Marie Ghislain de Cartier de Marchienne, a top shareholder from Belgium, are being tried in absentia. [Read more](#)

## **France: endocrine disruptors in Senate firing line**

French MPs' concerns about the spread of breast and prostate cancer, infertility and the sharp rise in hormone system diseases are set out in a report issued on 13 July by the Parliamentary Office for Science and Technology Assessment (OPECST). It notes that the incidence of breast cancer has doubled in France since the 1980s, as has testicular cancer since the 1970s in developed countries.  
[Read more](#)

To have your name removed from the mailing list of the hesamail, simply send an email with "remove hesamail" as the subject line to the [ETUI](#).

Le Hesamail a pour objectif de vous informer régulièrement sur les activités de l'Institut syndical européen (ETUI) et sur l'actualité européenne et internationale dans le domaine de la santé et de la sécurité au travail.

## **Le département Santé et Sécurité étend ses activités aux conditions de travail**

Le département Santé et Sécurité au travail de l'Institut syndical européen (ETUI) va étendre ses activités de recherche et d'expertise au très vaste domaine des conditions de travail. Il s'agit d'une

évolution naturelle pour l'ex-Bureau technique syndical (BTS), devenu en 2005 le département Santé et Sécurité de l'ETUI, qu'il faut désormais appeler département Conditions de travail, Santé et Sécurité. [En savoir plus](#)

## **REACH : bataille juridique entre la France et la Commission européenne**

La France a fait paraître au *Journal officiel* la règle de calcul qu'elle compte appliquer pour déterminer les concentrations de substances chimiques très préoccupantes contenues dans les articles. La proposition française rompt avec la position défendue par la Commission européenne. La méthode de calcul française semble offrir une meilleure protection des consommateurs. [En savoir plus](#)

## **Procès Eternit : peine de 20 ans requise contre les deux accusés**

Le parquet de Turin a requis le 4 juillet une peine de vingt ans de prison contre les ex-propriétaires du groupe d'amiante italien Eternit S.p.A Gênes, le milliardaire suisse Stephan Schmidheiny et le baron belge Jean-Louis Marie Ghislain de Cartier de Marchienne. Ils sont accusés d'être responsables du décès de milliers de personnes en Italie. [En savoir plus](#)

## **France : les perturbateurs endocriniens dans la ligne de mire du sénat**

Cancer du sein ou de la prostate, problèmes d'infertilité, l'augmentation importante des maladies liées au dysfonctionnement du système hormonal inquiète les parlementaires français. Dans un rapport publié le 13 juillet, l'Office parlementaire d'évaluation des choix scientifiques et technologiques (OPECST) rappelle que l'incidence du cancer du sein a doublé en France depuis les années 1980 et que le cancer des testicules a fait de même depuis les années 1970 dans les pays développés. [En savoir plus](#)

Si vous ne désirez plus figurer sur la liste d'adressage du hesamail, envoyez un message à [l'ETUI](#) avec la mention : désabonnement hesamail.